

СЛАВНЫЙ ПУТЬ ВАВИЛОВСКИХ ЧТЕНИЙ В МАРИЙ ЭЛ И РОССИИ: ОТ ИСТОКОВ К СОВРЕМЕННОСТИ

В. П. Шалаев

Поволжский государственный технологический университет, Йошкар-Ола (Россия)

Введение. В статье исследован феномен, рассмотрены основные исторические вехи развития Вавиловских чтений – Международной междисциплинарной научной конференции в Йошкар-Оле, работающей в направлении диалога наук, поколений и территорий. Вавиловские чтения связаны с именами двух выдающихся русских, советских учёных с мировым именем – братьев С. И. Вавилова, физика, и Н. И. Вавилова, генетика растений.

Методы. В качестве главных методов исследования выступил исторический подход, аналитический метод и метод научных обобщений.

Основные идеи, полученные результаты и их обсуждение. Вавиловские чтения возникли в Марий Эл в 1996 году как площадка научного диалога учёных различных наук и направлений в период непростых испытаний для российской науки. Их главной целью стало создание условий для поддержания научного диалога и сотрудничества учёных в период жесточайших деформаций отечественной науки и высшей школы в постсоветский период развития России. Другой принципиальной и не менее важной целью стало создание систематической площадки диалога поколений исследователей в науке. Вавиловские чтения изначально в своей деятельности сформулировали научно-просветительскую миссию, налаживание мировоззренческого диалога молодых и зрелых поколений учёных и исследователей в науке. Неотъемлемой частью чтений стал молодёжный сегмент конференции, в рамках которого налажен конкурс на лучшие научные доклады и материалы студентов и магистрантов по 15 научным секциям, включающим в себя гуманитарные, социальные, естественные и технические науки.

Чтения отличает проблемная ориентированность на исследование и решение судеб России и мира в условиях наступающей западной глобализации и общества потребления, а также темы безопасности человека и устойчивого развития общества в условиях глобальных трансформаций, национальной безопасности России в меняющемся мире. За годы научно-просветительской деятельности чтений на земле Марий Эл в них приняли участие более 10 тысяч учёных, исследователей, практиков из 11 стран мира. В разные годы участниками чтений были известные учёные из лидирующих академических институтов и высших учебных заведений РФ, государственные деятели России и Республики Марий Эл. В статье представлена уникальная тематическая история Вавиловских чтений в Йошкар-Оле. Отдельное место уделено описанию и пониманию содержания и результатов юбилейных 25-х Вавиловских чтений.

Заключение. За годы своего существования Вавиловские чтения стали своеобразным научным лицом Республики Марий Эл как в российском, так и международном пространстве научных идей, научного диалога и научного развития. Вавиловские чтения стали важным фактором научного просвещения и критического осмысления актуальных процессов культурного и цивилизационного развития человека и общества в современном формате.

Ключевые слова: Международные Вавиловские чтения; научный форум; научный диалог; научное просвещение; научное служение.

Список литературы

1. <https://www.volgatech.net/news/FST/409062/>
2. <https://istina.ipmnet.ru/collections/148634441/>
3. <https://www.tuva.asia/news/ruregions/187-maryi.html>
4. https://go.mail.ru/search_images?fm=1&q=%D0%BF%D0%B5%D1%80%D0%B2%D1%8B%D0%B5%20%D0%B2%D0%B0%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D0%BE%D0%B2%D1%81%D0%BA%D0%B8%D0%B5%20%D1%87%D1%82%D0%B5%D0%BD%D0%B8%D1%8F%20%D0%B2%20%D0%B9%D0%BE%D1%88%D0%BA%D0%B0%D1%80-%D0%BE%D0%BB%D0%B5&frm=web
5. <https://www.km.ru/glavnoe/2005/11/26/arkhiv/ix-vavilovskie-chteniya-proshli-v-ioshkar-ole>
6. <https://www.km.ru/glavnoe/2005/11/26/arkhiv/ix-vavilovskie-chteniya-proshli-v-ioshkar-ole>
7. <https://regnum.ru/news/cultura/740940.html>
8. <https://lomonosov-msu.ru/rus/event/705/>
9. <https://mrl.mk.ru/articles/2016/12/14/v-yoshkarole-otkrylis-yubileynye-khkh-vavilovskie-chteniya.html>
10. https://ecodelo.org/1073-chetyrnadtsatye_vavilovskie_chteniya-
11. https://kpfu.ru/staff_files/F368701825/Vavilovskie_2015.pdf
12. <https://yoshkarola.bezformata.com/listnews/itogi-hhi-vavilovskih-chtenij/63481072/>
13. https://rusneb.ru/catalog/000200_000018_RU_NLR_BIBL_A_012016358/
14. https://rusneb.ru/catalog/000200_000018_RU_NLR_BIBL_A_012016358/
15. https://marsu.ru/education/units/fpp/detail.php?ELEMENT_ID=55387
16. <https://yola-poisk.ru/news/obrazovanie/xhii-vavilovskie-chteniya>
17. https://www.marimedia.ru/news/science_education/item/95198/

Авторская справка

ШАЛАЕВ Владимир Павлович, доктор философских наук, профессор, декан факультета социальных технологий, Поволжский государственный технологический университет, Йошкар-Ола, Россия.

E-mail: shalaevvp@volgatech.net

UDC 338

DOI: 10.25686/2410-0773.2021.4.107

THE GLORIOUS WAY OF VAVILOV READINGS IN MARI EL AND RUSSIA: FROM ORIGINS TO MODERNITY

V. P. Shalaev

Volga State University of Technology, Yoshkar-Ola (Russia)

Introduction. The article examined the phenomenon, considered the main historical milestones of the development of the Vavilov readings, an international, interdisciplinary scientific conference in Yoshkar-Ola, working in the direction of dialogue of sciences, generations and territories. Vavilov readings are associated with the names of two prominent Russian, Soviet scientists with a world name, brothers S.I. Vavilov, physicist and N.I. Vavilov, plant genetics.

Methods. The main methods of research were the historical approach, the analytical method and the method of scientific generalizations.

Results. Vavilov readings arose in Mari El in 1996 as a platform for scientific dialogue between scientists of various sciences and directions during the period of difficult trials of Russian science. Their main goal was to create conditions for maintaining scientific dialogue and cooperation of scientists, during the

period of brutal deformations of domestic science and higher school, in the post-Soviet period of Russian development. Another, fundamental, no less important goal, was the creation of a systematic platform for dialogue between generations of researchers in science. Vavilov readings, initially, in their activities formulated a scientific and educational mission, the establishment of a worldview dialogue of young and mature generations of scientists and researchers in science.

An integral part of the readings was the youth segment of the conference, which organized a competition for the best scientific reports and materials of students and undergraduates, in 15 scientific sections, including humanities, social, natural and technical sciences.

Reading is distinguished by a problematic focus on the study and solutions of the fate of Russia and the world in the context of the upcoming Western globalization and consumption society, the topic of human security and sustainable development of society in the context of global transformations, the topic of national security of Russia in a changing world. Over the years of scientific and educational activity of readings on the land of Mari El, more than 10 thousand scientists, researchers, practitioners from 11 countries of the world took part in them. In different years, well-known scientists of Russia from leading academic institutions and higher educational institutions of Russia, famous statesmen of Russia and the Republic of Mari E took part in them. The article presents the unique thematic history of the Vavilov readings in Yoshkar-Ola. A separate place is devoted to describing and understanding the content and results of the anniversary 25 Vavilov readings.

Conclusion. Over the years of its existence, the Vavilov readings have become a kind of scientific face of the Republic of Mari El both in the Russian and international space of scientific ideas, scientific dialogue and scientific development. Vavilov readings have become an important factor in the scientific and educational and critical understanding of the current processes of cultural and civilizational development of man and society in a modern format.

Keywords: international Vavilov readings; scientific forum; scientific dialogue; scientific enlightenment; scientific service.

References

1. <https://www.volgatech.net/news/FST/409062/>
2. <https://istina.ipmnet.ru/collections/148634441/>
3. <https://www.tuva.asia/news/ruregions/187-maryi.html>
4. https://go.mail.ru/search_images?fm=1&q=%D0%BF%D0%B5%D1%80%D0%B2%D1%8B%D0%B5%20%D0%B2%D0%B0%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D0%BE%D0%B2%D1%81%D0%BA%D0%B8%D0%B5%20%D1%87%D1%82%D0%B5%D0%BD%D0%B8%D1%8F%20%D0%B2%20%D0%B9%D0%BE%D1%88%D0%BA%D0%B0%D1%80-%D0%BE%D0%BB%D0%B5&fm=web
5. <https://www.km.ru/glavnoe/2005/11/26/arkhiv/ix-vavilovskie-chteniya-proshli-v-ioshkar-ole>
6. <https://www.km.ru/glavnoe/2005/11/26/arkhiv/ix-vavilovskie-chteniya-proshli-v-ioshkar-ole>
7. <https://regnum.ru/news/cultura/740940.html>
8. <https://lomonosov-msu.ru/rus/event/705/>
9. <https://mrl.mk.ru/articles/2016/12/14/v-yoshkarole-otkrylis-yubileynye-khkh-vavilovskie-chteniya.html>
10. https://ecodelo.org/1073-chetyrnadtsatye_vavilovskie_chteniya
11. https://kpfu.ru/staff_files/F368701825/Vavilovskie_2015.pdf
12. <https://yoshkarola.bezformata.com/listnews/itogi-hhi-vavilovskih-chtenij/63481072/>
13. https://rusneb.ru/catalog/000200_000018_RU_NLR_BIBL_A_012016358/
14. https://rusneb.ru/catalog/000200_000018_RU_NLR_BIBL_A_012016358/
15. https://marsu.ru/education/units/fpp/detail.php?ELEMENT_ID=55387
16. <https://yola-poisk.ru/news/obrazovanie/xhii-vavilovskie-chteniya>
17. https://www.marimedia.ru/news/science_education/item/95198/

Author's Bio

SHALAEV Vladimir Pavlovich, Doctor of Philosophy, professor, dean of faculty of social technologies, Volga State University of Technology, Yoshkar-Ola, Russia.
E-mail: shalaevvp@volgatech.net.

Библиографическая ссылка

Шалаев В. П. Славный путь Вавиловских чтений в Марий Эл и России: от истоков к современности // SocioTime / Социальное время. 2021. № 4 (28). С. 107 – 117.
DOI: 10.25686/2410-0773.2021.4.107